
   
 

7. maj 2021 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Er der lavet nyere beregninger på, hvad vil det koste at genåbne fødestedet i Aasiaat igen?  

a. Såfremt der er lavet nye beregninger, , hvor mange penge skal der herved prioriteres i den 

kommende finanslov? 

 

2. Hvilke andre fødesteder planlægger Naalakkersuisut at etablere? 

 

3. Hvor stort et ressourcetræk, herunder rapporteringer og evalueringer forventer Naalakkersuisut at 

anvende i forbindelse med undersøgelsen af, hvorvidt kvinder kan føde i deres hjemsted? 

 

4. Sundhedsvæsenet har en intern rekrutterings- og fastholdelsesstrategi. Agter Naalakkersuisut at 

arbejde videre med rekrutteringsstrategien med Cubanske sundhedsfaglige medarbejdere for at sikre 

tilførslen af de nødvendige ressourcer til opretholdelse af sundhedsvæsenets daglige drift? 

 
5. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for emnet? 
(Medlem af Inatsisartut Anna Wangenheim, Demokraterne) 

 

Begrundelse 

Der fødes årligt ca. 900 børn i Grønland. En stor andel af disse gravide føder i Nuuk af forskellige årsager. 

Det kan være af planlagt årsag, men også af risiko for komplikationer for mor og barn, men også af andre, 

akutte årsager.  

 

Som led i bekæmpelsen mod spædbørnsdødeligheden i Grønland har man vedtaget WHO’s anbefalinger 

om et trygt/sikkert fødselsberedskab bestående af en jordemoder, en læge der kan udføre kejsersnit, 

personale til at assistere ved kejsersnit, en bioanalytiker og en operationsstue. Disse har været med til at 

bevirke, at spædbørnsdødeligheden og mødredødeligheden er faldet igennem årtierne. Men vi mangler 

fortsat uddannede medarbejdere til fortsat at holde den kurve nede, særligt hvis der skal være fokus på at 

gøre det muligt at føde de fleste steder i Grønland.  

 

I 42 procent af alle graviditeter opstår komplikationer, og i 15 procent er de livstruende, men i langt de 

fleste tilfælde kan komplikationerne afhjælpes, hvis der er adgang til den rette behandling. Ved at sikre 

uddannet fødselspersonale og akut fødselsberedskab til alle fødsler, kan mødredødeligheden reduceres 

med omkring 75 procent, vurderer FN. 

 



   
 

Derfor er det oplagt at spørge Naalakkersuisut hvordan man forestiller sig at kunne sikre et sikkert 

fødselsberedskab, til hvilken pris og ikke mindst, til hvilken standard. I det 21. århundrede bør ingen kvinde 

dø i forbindelse med at give liv. Det er uacceptabelt. Det bør på ingen måde være en risiko vi tager.   

Jeg bemærker, at der vil blive lavet en undersøgelse og evaluering af de eksisterende forhold, hvilket i min 

optik vil være at gå 2 skridt tilbage og et spild af ressourcer. Vi ved, at vi mangler fagkompetencerne, og 

derfor bør Naalakkersuisut uden ophold sikre sig rekruttering af medarbejdere for at kunne leve op til den 

gældende servicestandard. 

 

Jeg ønsker at mine spørgsmål må blive besvaret indenfor 10 arbejdsdage. 


